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فيل�م »مس�ير معك�وس« ب�ه كارگرداني 
ابوالفضل جليلي، روايتي از تلاش هاي يك 
نوجوان جوياي نام اس�ت كه س�عي دارد با 
كس�ب موفقيت مورد توجه رس�انه ها قرار 
بگيرد و به قله هاي شهرت  دست پيدا بكند.. 
كسب دو جايزه بهترين بازيگري و بهترين 
كارگرداني فيلم »مسير معكوس« از جشنواره 
فيلم ش�انگهاي بهانه اي ش�د ت�ا »جوان« 
با اين فيلمس�از كش�ورمان گفت وگو كند.

ش�ما تجربه حضور در جشنواره های 
خارجی زيادی را از س�ر گذرانده ايد. 
فيلم های شما معمولاً مضامين انسانی 
را دربر می گيرند. درباره تجربه حضور 
در جش�نواره ش�انگهای برايم�ان 

بگوييد.
من هميش��ه معتقد بودم كه داستان فيلم را تا 
حد امكان براي مخاطبان و مردم عنوان نكنيم 
تا وقتي فيلم را مي بينند برايشان جذاب باشد و 
فيلم هم يك مقداري بفروشد ولي ديگر چون 
آب از سرمان گذشته مي خواهم داستان فيلم 
»مسير معكوس« را براي ش��ما و مخاطبان لو 
بدهم و بگويم! اين فيلم داستان يك پسر نوجوان 
است كه مي خواهد يك فيلم بسازد و ببرد به يك 
انجمن سينماي آماتور نشان بدهد تا اگر قبول 
كردند ببرند و نمايش بدهند و اين نوجوان هم 
برود يك مصاحبه اي بكند و پُز بدهد! همين. كل 

داستان فيلم ما اين است.
ظاهراً فيلم »مسير معكوس« از ابتداي 
تصويب و اسم گذاري تا آخرين مراحل 
آماده ش�دن با برخي حواشي همراه 
شده؛ اگر مايليد در اين زمينه صحبت 

كنيد.
ما اي��ن فيل��م را اواخر زم��ان مديري��ت آقاي 
شمقدري رفتيم  گفتيم اگر مي شود اين فيلم 
را براي ما تصويب كنيد. ايشان هم قبول كردند و 
فيلمنامه ما توسط يك هيئتي مصوب شد؛ منتها 
اسم فيلمنامه »قمارباز« بود يعني مي خواستم 
بگويم كه اين پس��ر با زندگي و فيلم هايش در 
حال قمار كردن است. يك شب آقايان تماس 
گرفتند و گفتند طرح را ما تصويب كرده ايم اما 
بايد اسمش را تغيير بدهيد، من گفتم بگذاريد 
»قمار عشق«؛ گفتند نه! لفظ قمار در آن نباشد. 
گفتم هر چيزي ك��ه خودتان دوس��ت داريد 
بگذاريد واقعاً براي من اهميتي ن��دارد و واقعاً 
هم من هيچ وقت برايم اس��م فيل��م زياد مهم 
نيست. چند دقيقه بعد دوباره تماس گرفتند و 
گفتند ما با نام »مسير معكوس« تصويب نهايي 
كرديم و من هم قبول كردم. منتها من هميشه 
فكر مي كردم كه »مسير معكوس« يعني چي؟! 
منظورش اين است كه برعكس داريم جاده را  
مي رويم يا مسيري است كه برعكس است؟! من 
وقتي مي خواستم اسم فيلم را ترجمه خارجي 
بكنم نمي فهميدم به چي ترجمه كنم ولي در 
هر صورت از اس��م آن بدم نمي آمد اما با خودم 
می گفتم حالا بعداً اس��مش را عوض مي كنم. 
به هر حال تا شش س��ال پول نداشتم كه فيلم 
را بس��ازم چون من نه نورچشمي هستم كه به 
من پول بدهند نه جزو جريان خاصي هس��تم 
كه از در و ديوار برايم بريزد. خودم مي گويم من 
تك تيرانداز اسلام هستم! شش سال بعد آقاي 
تابش )مدير فارابي( در تعطيلات يك عيدي بود 
كه به من زنگ زد و بعد از احوالپرسي و معرفي 
خودش گفت چرا كار نمي كني؟ گفتم يكي دو تا 
طرح دارم و يك كار هم دارم كه پروانه ساختش 
شش سال پيش صادر شده اما پول ندارم كه آن 
را بس��ازم. تابش گفت بيا تا طرح مسئله كنيم 
و اگر موافقت ش��د ما كمك مي كنيم و من هم 
قبول كردم. به م��ن گفتند ما )بني��اد فارابي( 
250 ميليون تومان براي س��اخت اين اثر به تو 
كمك مي كنيم! من هم  تشكر كردم و پذيرفتم. 
منتها همه مي دانند كه اين رقم در ساخت يك 
اثر سينمايي مبلغي به حس��اب نمي آيد چون 
فقط دس��تمزد فيلمبردار و گروهش بيشتر از 

اين مبلغ است.
اين 250 ميليون تومان را چه س�الي 

دريافت كرديد؟
مربوط به دو سال پيش بود.

با توجه به گراني هاي چند سال اخير و 
بودجه ساخت آثار سينمايي واقعاً رقم 

قابل اعتنايي نيست!
نه! منتها دوس��تان گاهي براي��م مجاني بازي 
مي كنند از طرفي ديگر من خودم از بدو ورودم 
به كار فيلمسازي، فيلمبرداري مي كردم. ضمن 
اينكه كارهايي مثل مونت��اژ، طراحي صحنه، 
تدوي��ن، نويس��ندگي، صداگ��ذاري، ميكس، 
تصحيح رنگ و همه اينها را هم بلد بودم، گفتم 
اين كارها را هم خودم انجام مي دهم! فقط يك 
صدابردار مي خواستم، يك دستياري دارم كه 
همه كارهايي كه خودم بلد هس��تم را به او هم 
آموزش داده ام؛ گفتم تو ه��م در اين فيلم كار 
صدابرداري را انجام بده! او هم قبول كرد و يك 

شخصي هم آمد به عنوان دستيار فيلمبردار به 
ما كمك كرد! ما كار را شروع كرديم و تا اواسط 
كار هم پيش رفتيم كه يك مشكل ديجيتالي 
برايمان ايجاد شد و مجبور شديم بخشي از فيلم 
را مجدداً تكرار كنيم. بعد از آن ديديم كه اصلًا 
پولي برايمان نماند! با فارابي طرح موضوع كرديم 
و گفتند به هر حال بايد فيلم را تمام كني. من از 
آنها پرسيدم اين پولي كه به ما داديد كادو بود 
يا وام؟! گفتند ما به كسي كادو نمي دهيم! گفتم 
چطور ب��ه خودي ها دو ميليارد و س��ه ميليارد 
كادو مي دهيد؟! من فكر كردم كادو است تازه 
فيلم من كه فروشي نخواهد داشت كه بخواهم 
پول شما را پس بدهم. حالا اينها باز هم محبت 
كردند و كلًا همه چي��ز را از من به قيمت 720 
ميليون تومان )با احتساب 250 ميليون توماني 
كه قبلاً داده بودند( خريدند و گفتند مابقي پول 
را خرد خرد به تو مي دهيم تو هم كار را تمام كن 

و به ما بده؛ من هم قبول كردم.
پس ماجراي اعتراف شما به ظرفيت 
نداش�تن برای فروش چيست؟ چون 
شما ظاهراً جايي گفته بوديد كه اين 

فيلم لايق اكران نيست!
من در جريان يك مصاحب��ه خبري گفتم كه 
فيلم من نه فروش مي كند و نه فيلمي است كه 
لايق اكران باشد. البته  منظورم از اينكه فيلم 
لايق اكران نباشد اين نبود كه يك اثر مزخرف 
ساخته ام، منظورم شكسته نفسي بود و اينكه 
فيلمي نيس��ت كه در آن از بازيگران زن جوان 
زيبارو استفاده كرده باشم تا مخاطب آن را ببيند 
و خوشش بيايد! گفتم چهارتا كودک بازيگر آن 
هستند و ممكن است كه اصلًا فروش نكند. اگر 
هم فروش بكند آن قدر نمي فروشد كه من بتوانم 
پول فارابی را برگردانم. مگر چقدر قرار است كه 
بفروش��د؟! من به خاطر اينكه پول نداشتم تا 
لوكيشن تهيه كنم مجبور مي شدم بروم مثلًا 
با فلان كس صحب��ت و خواهش و تمنا كنم تا 
اجازه بدهد در يك گوش��ه از حياط خانه اش 
فيلمبرداري كنيم. من به اين ش��كل فيلمم را 
ساختم! بعد از اتمام كار فيلم را به فارابي ارائه 
كرديم اما آنها از نتيجه كار خوش ش��ان نيامد. 
در آن برهه جشنواره كودک در حال برگزاري 
بود و دوستان گفتند فيلم را در جشنواره اكران 
مي كنند. من به آنها گفتم ك��ه اين فيلم براي 
كودک ساخته نش��ده اس��ت فيلم من درباره 
بچه هاس��ت نه برای بچه ها. گفتن��د چون ما 
هزينه كرده ايم بايد جزو كارهاي ما در جشنواره 
باشد من هم چون در حقم محبت كرده بودند 
مجبور شدم يك مقداري كوتاه بيايم و فيلم را به 
جشنواره فرستاديم. يكي از سايت هاي خبري 
اين شكسته نفسي من را س��ر دست  گرفت و 
گفت وقتي كارگردان اث��ر مي گويد اين فيلم 
فروش نمي كند پس چرا به او از بيت المال پول 

داده ايد؟ خيلي دوست داشتم كه اين دوستان 
را از نزديك ببينم و از آنها بپرسم وقتي دوستان 
شما 4 ميليارد به فلان شخص كادو دادند آن 
پول بيت المال نبود؟! با بالا گرفتن اين حرف ها 
به فارابي گفتم اجازه بدهيد فيلم را درست كنم 
و پس از آن گفتم حالا اين فيلم مال من است و 
هر جايي كه دوست داريد بفرستيد كه آنها هم 
به همين جشنواره شانگهاي چين فرستادند 
كه اتفاقاً اولين جشنواره خارجي بود كه در آن 
شركت كرد و موفق به دريافت دو جايزه بهترين 

بازيگري و بهترين كارگرداني شد.
منظورتان از اينكه مي گوييد فيلم را 
درست كردم چيست؟ يعني فيلم را 

مجدداً تدوين كرديد؟
نه! آن موقع هول هولكي يك چيزهايي سرهم 

كرديم.
يعني در رابطه با كارهايی مثل اصلاح 
رنگ و صداگذاري و... اقدامات لازم و 

تكميلي را انجام نداده بوديد؟
اصلًا من اصلاح رنگ را سر فيلمبرداري انجام 
مي دهم و چيزي به اسم اصلاح رنگ ندارم. يك 
مقداري داس��تان را پس و پيش كردم. معمولاً 
وقتي ك��ه آدم مونتاژ اوليه مي زن��د )در امريكا 
هم رسم اس��ت( كار را براي يك سري افرادي 
كه اين كاره نيس��تند نمايش مي دهند بعد از 
آنها نظرخواهي مي كنند و سپس مونتاژ نهايي 
را انجام مي دهند. من ه��م يك چنين كاري را 

انجام دادم.
ريتم كار را بهتر كرديد؟

بله، س��كانس ها را جابه جا كردم يك مقداري 
ريتم را هم بهتر كردم. خوشبختانه فيلم دو تا 
جايزه گرفت كه بيش��تر از خودم براي بازيگرم 

خوشحالم كه جايزه گرفت.
شما در اغلب آثارتان با نوجوانان كار 
كرده ايد. آيا بازي گرفتن از اين بچه ها 

سخت نيست؟
من وقت��ي از نوجوانان در فيلم هايم اس��تفاده 
مي كنم آنها را تربيت مي كنم و از آنها به عنوان 
مزدور بازيگر استفاده نمي كنم. نمي آيم به آنها 
مثلًا سيگار و مش��روب يا هر كوفت و زهر مار 
ديگري بدهم و فقط ب��ازي بگيرم! نه اينجوري 
نيست. من به آنها درس انسانيت ياد مي دهم و 
به آنها مي گويم كه معرفت داشته باشيد، اميدوار 
باشيد. نوجوان نس��ل امروز مثل اوايل انقلاب 
نيست، الان همه سرشان در اينستاگرام و ديگر 
شبكه هاي اجتماعي فضاي مجازي است. با اين 
10، 20 تا بچه كار را شروع كرديم و انصافاً خيلي 
هم اذيت ش��دم. من گاهي به خودم مي گفتم 
من 15 فيلم تا حالا ساخته ام ولي براي ساخت 

هيچ كدام از آنها به اندازه اين كار اذيت نشدم.
علت اصلي اين مسئله را چه مي دانيد؟ 
شما كه تجربه كار با اين نسل را داريد.

بله تجربه كار با نوجوان ها را دارم ولي نسل امروز 
خيلي سرگشته است. من به يكي از آنها گفتم 
مثلاً براي بهتر شدن كيفيت بازي بايد اين كارها 
را انجام بدهي گفت آقاي جليلي من اين كارها 
را بكنم كه چه بش��ود؟! گفتم خب اگر فيلم به 
جشنواره برود و جايزه بگيري مطرح مي شوي، 
معروف مي ش��وي! گفت آن چيزي كه آدم را 
مطرح مي كند پول است! نسل امروز متأسفانه 
اين طوري شده است. مسير معكوس هم روايتي 
از سرگشتگي نسل نوجوان امروز جامعه است كه 

به دنبال كسب شهرت است.
يعني شما غير از بازي گرفتن از آنها 
مجبور بوديد آنها را  توجيه فلسفي 

هم بكنيد؟
اصلاً بايد با آنها صحبت كنيد تا خودشان بگويند 
كه من چه كارهايي مي كردم. پدر و مادرانشان 
براي تش��كر پيش من آمدن��د و گفتند چقدر 
اينها تغييرات مثبت و خوبي داش��ته اند! من 
در زندگ��ي ام يك اصولي دارم مث��لًا بازيگران 
هيچ كدام از آثارم را بعد از اتمام كار رها نمي كنم 
بلكه به صورت مداوم با آنها ارتباط دارم و با هم 
صحبت مي كنيم. خيلي از آنها زن و بچه  دارند 
و من هم همچنان روي آنها كار مي كنم و بيشتر 

به آنها درس انسانيت مي دهم تا سينما.
فيلم های ش�ما فضايی انسانی دارند 
و بچه های فيلم های ش�ما معمولاً از 
طبقه محروم هستند. فكر می كنيد 
چرا به فيلم های شما انگ سياه نمايی 

نمی خورد؟ 
ش��ما برويد و هر كدام از فيلم هايي كه الان در 
حال پخش هستند را نگاه كنيد خواهيد ديد كه 
زن و مردها را مدام در حال خيانت به همسر و 
خانواده هايشان می بينيد. يكي ديگر با چند نفر 
قمه به دست در محل و جاهاي ديگر مشغول 
لت و پار كردن همديگر هستند. كاري كرده اند 
كه مردم ما آماده پذيرفتن لمپنيزم ش��ده  اند. 
جوري شده كه اگر راجع به يك فرد بدكاره يا 
شخص قالتاق و شارلاتان فيلم بسازيد خيلي 
بيش��تر فروش مي كند تا اينكه مثلًا راجع به 
ابوعلي سينا و حافظ فيلم بس��ازي! متأسفانه 
مردم تمايل زيادي به لمپنيزم پيدا كرده اند. من 

نمي دانم مسئولان فرهنگي به دنبال چه چيزي 
هستند. من در آثارم به نسبت آثاري كه همين 
الان نمايش داده مي شوند يك دهم هم سياهي 
نش��ان نمي دهم. البته تبعيض و محروميت را 
نمی ش��ود در جامعه ما انكار كرد اما هيچ گاه با 
اين پيش فرض به س��مت فيلمسازی نرفته ام 
كه تلخی ها را نش��ان بدهم تا آن طرف آبی ها 

خوش شان بيايد.
شما اين فرهنگس�ازی آسيب زا در 
س�ينما را نتيج�ه عمل و خواس�ت 
س�ينماگر مي بينيد يا مديريت غلط 

و يا تلفيقي از اين دو مؤلفه؟
به نظر من كس��اني ك��ه در جايگاه هاي مهم 
فرهنگي كشور نشسته اند نه عاشق انقلابند و نه 
دلشان براي انقلاب مي سوزد. اگر هم دلسوزي 
وجود دارد در سياس��ت بازي ها گم مي شود. 
البته من هي��چ ادعايي ندارم و خ��ودم را يك 
فيلمساز معمولي مي دانم. من يك سينماگر 
مس��تقل معمولي هس��تم. ما در جايگاه هاي 
مهم فرهنگي كشورمان نيازمند افراد متفكري 
هستيم اما متأسفانه الان فرد به چيزی به جز 
حفظ ميز و پس��ت و جايگاه فكر نمي كند و با 
اين اوضاع فرهنگ ما به قهقرا مي رود. مثلًا تا 
همين چند وقت پيش يك عده اي كه در فلان 
سازمان يا دستگاه مش��غول كار بودند و مدام 
منِ  فيلمساز را تش��ويق مي كردند با نزديك 
شدن به انتخابات و شرايط تغيير دولتمردان 
و مديران كشور يواش يواش رفتارشان تغيير 
كرد. چرا؟ براي اينكه هنوز دولت فعلي به پايان 
نرس��يده طرف به فكر حفظ مي��ز و موقعيت 
شغلي اش در دولت بعدي اس��ت تا وقتي آنها 
مي آيند موقعيت او را به هم نريزند و وضعيتش 
تغييري نكند! آخر اين شد مديريت فرهنگي؟! 
سياه نمايي اصلي اين كارهاست نه فيلم امثال 
بنده و ديگر س��ينماگراني كه ب��ه دنبال كار 
فرهنگي هس��تيم. در همه دنيا معتقدند كه 
جليلي شخصيت فيلم هايش را از دل سياهي 
به سوي نور و روشنايي و اميد مي برد؛ كجاي 

فيلم من سياه است؟! 
ش�ما تاكنون 15 فيلم س�اخته ايد و 
ح�دود 52 جاي�زه بين الملل�ي هم 
گرفته ايد اما هيچ كدام از آثارتان در 
داخل كشور اكران نش�ده اند، چرا؟ 

علت آن را چه مي دانيد؟
باور كنيد نمي دانم! گاهي خجالت مي كشم كه 

چه ايرادهايي از فيلم هاي من گرفته مي شود!
البته ظاهراً قرار اس�ت فيلم »مسير 

معكوس« در داخل اكران شود!
بله قرار اس��ت كه اكران ش��ود مجوز آن را هم 
گرفته است اما مجدداً من را خواسته اند تا يك 
بخش هايي از فيلم را اص��لاح كنم! گفتم پس 
آن مجوزي كه داديد چه ب��ود؟ به چه چيزي 
مجوز داديد؟ مي گويند آن مجوز يك موافقت 

اوليه است!
يعني اين فيلم هم به سرنوشت ديگر 
آثار شما دچار مي شود يا اينكه منتظر 

دولت و مديران جديد مي مانيد؟
نه! من گفتم اصلاً نمي خواهم اكرانش كنيد.

دنب�ال اك�ران بين المللي »مس�ير 
معكوس« هم هستيد؟

اكران خارج از كشور مناسبات خاص خودش را 
دارد، بايد خريداري پيدا بشود تا بقيه كارهايش 
را بتوان انجام داد. واقعيت اين اس��ت كه برايم 
مهم نيست اكران بشود يا نشود همين كه يك 
اثر را مي سازم و آن را مي بينم لذتم را برده ام و 

حواشی ديگر آن برايم جذابيتي ندارد.

در س�ينما مردم ما آماده پذيرفتن 
لمپنيزم ش�ده ان�د. جوري ش�ده 
كه اگ�ر راجع ب�ه يك ف�رد بدكاره 
يا شخص قالتاق و ش�ارلاتان فيلم 
بس�ازيد خيل�ي بيش�تر ف�روش 
م�ي كند ت�ا اينك�ه مث�لاً راجع به 
ابوعلي س�ينا و حافظ فيلم بسازي

م�ا در جايگاه هاي مه�م فرهنگي 
كش�ورمان نيازمند افراد متفكري 
هستيم اما متأس�فانه الان فرد  به 
چي�زی به جز حف�ظ ميز و پس�ت 
و جاي�گاه فكر نم�ي كند و ب�ا اين 
اوضاع فرهنگ ما به قهقرا مي رود

»مسير معكوس« روايت سرگشتگي براي كسب شهرت است
گفت وگوي »جوان« با ابوالفضل جليلی كارگردان فيلم »مسير معكوس« به بهانه كسب 2 جايزه از جشنواره شانگهاي 

در زندگي ام يك اصولي دارم مثلًا بازيگران هيچ كدام از آثارم را بعد از اتمام كار رها نمي كنم، خيلي از آنها زن و بچه  دارند 
و من همچنان روي آنها كار مي كنم و بيشتر به آنها درس انسانيت مي دهم تا سينما

پژوهشگر و نويس�نده كشورمان معتقد 
اس�ت تخيل پ�ردازی در داس�تان های 
مذهبی به دليل حساس�يت های جامعه 
نسبت به دين، بسيار كاهش يافته است.

دكت��ر محمدرض��ا س��نگری در نشس��ت 
»س��يره رضوی در كتب كودک و نوجوان، 
دستاوردها و فرصت ها« كه در محل كتابخانه 
مركزی پارک ش��هر و همزم��ان به صورت 
ويدئوكنفرانس برگزار ش��د گف��ت: ادبيات 
داس��تانی دينی ما، تاريخ است و كسی كه 
 می خواهد به اين حوزه بپ��ردازد بايد تاريخ 
را خوب بشناس��د چراكه تاري��خ زمان مند 
است و بايد زمان و اجزای زمان را بشناسيم؛ 
چون ش��ناخت اجزای زمان برای پرداخت 
داستان بسيار كمك كننده است. نكته بعدی 
اين است كه حادثه در مكان اتفاق  می افتد 
و به عبارت ديگر، تاريخ، مكان مند اس��ت و 
نويسنده بايد بداند كه مكان چه ويژگی ها و 
خصوصياتی دارد و سومين نكته، »شناخت 
عناصر« است كه در حادثه حضور دارند؛ چه 

عناصر مستقيم و چه عناصر غيرمستقيم.
اين نويس��نده عنوان كرد: آنچه در بيش��تر 
كتاب های دين��ی برای ك��ودک و نوجوان 

وجود دارد اين است كه نه زمانبندی خوبی 
دارد، نه مكان مند است و نه به عناصر حادثه 

توجه  می شود.
نويسنده كتاب »آينه در كربلا« يادآور شد: 
عنصر ديگری كه در داس��تان های تاريخی 
ضروری اس��ت توجه به فض��ای تاريخی يا 
»اتمسفر« است و هنر يك نويسنده بزرگ 
اين اس��ت كه اين فضا را به خوبی ترس��يم 
كند. البته منظ��ور من از فضا يا اتمس��فر، 
فضای فيزيكی و جغرافيايی نيس��ت بلكه 
منظور وضعيت ترس، اندوه، شادی و حالاتی 
است كه اين فضا را خلق  می كند. مورد ديگر 
»فرآيند حادثه ها« اس��ت كه حادثه از كجا 

شروع  می شود؟ دلايل آن چيست؟
وی عنصر بعدی داستان نويس��ی را »راوی 
حادثه« ذكر كرد و گفت: اينكه راوی از كدام 
زاويه قصه را تعريف  می كند مهم است. عنصر 
بعدی، »نوع پرداخت« است كه چگونه حادثه 
پرداخت  می شود و آيا داستان با توصيف يا 
مونولوگ يا ديالوگ به بيش می رود يا خير؟

دكتر س��نگری با بي��ان اينكه م��ا در حوزه 
داستان با يك عنصر كاملًا متفاوت با تاريخ 
س��روكار داريم، اضافه كرد: ب��ا وجودی كه 
تاريخ واقعيت است اما داستان هرگز تاريخ 
نيست هرچند كه از تاريخ  می گويد اما تاريخ 
نيست و اگر داستانی، تاريخ شد ديگر داستان 
نيست. اين در حالی است كه عنصر »تخيل«، 
»تجرب��ه«، »مش��اهده« و »مطالعه« برای 

داستان نويسی مهم است.
 تبديل ي�ك روايت چن�د خطی به 

داستان بلند 
در بخشی ديگر حسين فتاحی نويسنده و 
محقق با بيان اينكه چرا سيره رضوی مهم 
است و چرا كتاب هايی با اين مضمون نوشته 
 می شود، گفت: در اين مورد بايد به چند نكته 
اشاره كنم. معمولاً در مباحث دينی، انسان 
خليفه خداست و خداوند فرمانروای صفات 
نيكو است كه هزاران صفت در دعای جوشن 
كبير ذكر شده است كه اين صفات كمتر در 
انسان های معمولی وجود دارد. اين در حالی 
است كه پيامبران انسان های كاملی هستند 
كه همه صفات خوب را دارا هستند. اگر اين 
صفات منحصر به ائمه و پيامبران است پس 
لازم اس��ت ما زندگی آن��ان را از ابعاد ديگر 
جست وجو كنيم لذا مجبوريم به تاريخ پناه 
ببريم اما دسترسی تاريخ برای عموم مردم 
سخت است ضمن اينكه فهم آن هم خيلی 

آسان نيست اين در حالی است كه خيلی از 
كتاب هايی كه مرجع استناد به تاريخ هستند 
به زبان عربی آن هم با نثر بسيار سخت نوشته 

شدند.
وی اظهار داش��ت: معمولاً دسترسی مردم 
به زندگی اهل بيت خيلی زياد نبوده است و 
همين دسترسی هم بيشتر به صورت شفاهی 
و از طريق علما و در مراسم  روضه خوانی ها به 
مردم انتقال داده شده و كمتر مرد می  بودند 
كه به صورت مستقيم به تاريخ مراجعه كرده 

باشند.
نويسنده كتاب »مدرس��ه انقلاب« با اشاره 
به روايت ه��ای تاريخی تصريح ك��رد: اكثر 
روايت ه��ای تاريخ در مورد ائمه، بيش��تر از 
چند خط نيست و در واقع اين نويسندگان 
هستند كه اين چند خط را با بهره گيری از 
عناصر داستانی به داستان تبديل  می كنند 
و البته تنه��ا از 20 درصد عناصر داس��تانی 
در اين روايت ها اس��تفاده  می كنند چراكه 
ما در داس��تان های مذهب��ی خيلی قدرت 
تخيل پردازی به دليل حساسيت های مذهبی 
مردم نداريم لذا اگر خيلی خوشبينانه برخورد 
كنيم ما تنها توانستيم اين روايت های چند 

خطی را فقط با 20 درصد عناصر داستانی 
خلق كنيم.

فتاحی گفت: هنگا می كه اي��ن روايت ها با 
عناصر داستانی نوشته  می شوند قابل فهم تر 
خواهند بود و اين اتفاق خوبی است. مثلًا در 
مورد حضرت معصومه)س( ما خيلی مطالب 
تاريخی در اختيار نداريم اما آن نويسنده ای 
كه كتاب چند صد صفح��ه ای در مورد اين 
معصوم  می نويس��د حتماً كار مهمی  انجام 
داده اس��ت يا مثلًا در مورد امام جواد)ع( يا 
امام حس��ن عس��گری)ع(. لذا اين كه يك 
روايت چند خطی به يك كتاب داس��تانی 
تبديل  می شود كار مهمی  اس��ت و ناشران 
هم ك��ه در اين حوزه در كنار نويس��ندگان 
قرار  می گيرند و س��رمايه گذاری  می كنند 
و همچنين تصويرگ��ران از جمله آدم های 
فرهنگی هستند كه در اين كتاب ها بسيار 

تأثيرگذار هستند.
 انبوهی از كارهای مشابه 

سيدعلی كاش��فی خوانس��اری نويسنده و 
پژوهش��گر هم در اين نشس��ت با طرح اين 
سؤال كه آيا انتشار بازنويسی تاريخ از زندگی 
ائمه برای كودكان مفيد و ضروری اس��ت، 
يادآور شد: وقتی كه از »ادبيات دينی كودک 
و نوجوان« صحبت  می كنيم در واقع با سه 
موضوع روبه رو هستيم. اول »ادبيات«، دوم 
»دينی« و سوم »كودک و نوجوان«؛ لذا بايد 
ديد كه در اين س��ه موضوع اولويت با كدام 
اس��ت. البته اين اولويت به نگاه نويس��نده 
بر می گردد كه از كدام زاويه كتاب و قصه را 
آغاز  می كند. اما يك نگاه ديگر اين است كه 
ببينيم كودک و نوجوان چه نيازی دارند لذا 
در ادبيات دينی ك��ودک و نوجوان، اولويت 
كودک و نوجوان است چراكه ما بيش از اينكه 
با دين روبه رو باشيم با يك سنت و يك رويه 

نگارش داستان های دينی روبه رو هستيم.
نويس��نده كتاب »مهمان كوچك« اظهار 
داش��ت: ما بايد آموزه دين��ی را بدون اينكه 
به حاش��يه های آن بپردازي��م در قالب يك 
داستان حتی يك داس��تان موش و گربه به 
بچه ها بياموزيم. لذا م��ا آنچه در آثار كودک 
و نوجوان در ح��وزه دينی  می بينيم انبوهی 
از كارهای مشابه همديگر است كه معمولاً 
آثار برجسته ای هم نيستند. آيا ما بايد همين 
رويه را دنبال كنيم؟ يا اينكه  می ش��ود يك 
جاهايی اولويت را به ادبيات داد و آثار ادبی 
و زيباشناسانه خلق كرد هرچند كه ممكن 
است وجهه تاريخ و استنادهای آن به تاريخ 

كم باشد؟
وی با بيان اينكه همه آموزه های دينی برای 
انتقال نبايد در قالب داستان باشند، ادامه داد: 
چه كسی گفته برای آشنايی بچه ها با مثلًا 
محيط زيست، انرژی اتمی يا مدافعان حرم 
حتماً بايد رمان نوشته شود؟ چه كسی گفته 
تنها راه موجود حركت به سمت داستان است 
اين در حالی است كه واقعاً جای كتاب های 
غيرداستانی در آثار كودک و نوجوان در حوزه 

دينی خالی است.

گزارش

نشست سيره رضوی در كتب كودک و نوجوان برگزار شد

کاهش قدرت تخیل پردازی در داستان های دینی
 آنچه در بيشتر كتاب های دينی برای كودک و نوجوان وجود دارد اين است كه 
نه زمانبندی خوبی دارد، نه مكان مند است و نه به عناصر حادثه توجه می شود

نويسنده كتاب »آينه در كربلا« 
ي�ادآور ش�د: عنص�ر ديگری 
ك�ه در داس�تان های تاريخ�ی 
ضروری اس�ت توجه به فضای 
تاريخ�ی يا »اتمس�فر« اس�ت

مصطفيشاهكرمي
گفتوگو


